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نامه نگاری زاکانی برای جانمایی آرامستان جدید پایتخت
شهردار تهران در مورد آخرین وضعیت ایجاد آرامستان جدید در 

پایتخت توضیحاتی را ارائه کرد.
علیرضا زاکانی، در پاســخ به ســوالی در مورد ســرانجام احداث 
آرامستان جدید پایتخت که گویا جانمایی شده و  زمین آن  نیز  در 
اختیار یک نهاد اســت، گفت: نامه نگاری انجام شده تا بتوانیم در 

مورد زمین جانمایی شده، تفاهم کنیم.
وی با بیان اینکه هم در شرق تهران و هم در غرب تهران زمین 

هایی برای این مهم )ساخت آرامستان جدید( جانمایی شده است، 
درمورد زمان تفاهم برای ایــن جانمایی، افزود: ما در حال تفاهم 

هستیم و دعا کنید تا زودتر به تفاهم برسیم.
زاکانی ابراز امیدواری کرد که تا سال آینده این مهم محقق شود.
بــه گزارش ایســنا، چندی پیش مدیرعامل ســازمان بهشــت 
زهــرا)س( از جانمایی احداث آرامســتان جدید تهران در شــرق 
پایتخــت تا ۶ ماه آینده خبر داده بود و حتی نام این آرامســتان را 

نیز »بهشت رضا«پیشــنهاد داده بودند. هرچند که مهدی عباسی 
رئیس کمیســیون شهرسازی شورای شهر تهران  پیش از این به 
ایســنا گفته بود که تعیین محل آرامستان جدید پایتخت و ساز و 
کار آن، نیازمند مصوبه شورای شــهر و بررسی دقیق در پارلمان 
محلی اســت اما تاکنون این موضوع در شورا مطرح نشده است و 
بر همین اســاس به نظر می رســد، این موضوع در حد مطالعات 

تخصصی باقی مانده است.

جامعه

اخبار کوتاه 

   مظاهر گودرزی

نایــب رئیس انجمن داروســازان ایران می گوید: »اگــر بودجه دارو در 
لایجه ترمیم نشــود و بیمه ها نتوانند پــول داروخانه ها را پرداخت کنند، 
داروخانه ها هم به دلیل کمبود نقدینگی نمی توانند پول شرکت های پخش 
را فراهم کنند و شرکت های پخش هم دیگر پولی ندارند که به کارخانه ها 
بدهند، لذا تولید دارو کاهش پیدا می کند. از طرفی اگر داروخانه ها با بیمه 
همکاری نکنند و قیمت دارو را با مردم به نرخ آزاد حســاب کنند، مردم 
بســیار ضرر خواهند کرد.«  دارو کم و گران اســت، اما کمتر و گران تر 
هم می شود، وقتی بودجه نباشد سهم جیب مردم برای تامین دارو بیشتر 
خواهد شد، آن هم برای مردمی که هنوز جیبی دارند، آن هایی که ندارند 
با نسخه های پیچیده نشده و هزینه های هنگفت، درمان شدن برای شان 
آروز می شــود. حالا این وضعیت آهسته آهسته پررنگ تر شده، البته قرار 
بود طرح دارویار بیاید و همه مشــکلات دارویی را برطرف کند، اما وقتی 
پول نباشد، از دست دارویار هم کاری ساخته نیست، این را وضعیت این 
روزهــای دارو که یک روز این قلم نیســت و روز دیگر آن قلم ناموجود 
است گواهی می دهد، چه برســد به سال نیامده که بودجه ای برای دارو 
ندارد. سازمان غذا و دارو پیش بینی کرده در سال ۱۴۰۲ حدود ۱۰۵ هزار 
میلیارد تومان برای دارو بودجه نیاز اســت، اما دســت دولت روی نسخه 
بودجه ســر نخورد تا فقط ســهمی حدود ۶۹ هــزار میلیاردی در لایحه 
بودجه نوشــته شــود، حتی چیزی کمتر از بودجه دارویی سال جاری که 
تقریباً ۷۳ هزار میلیارد تومان اســت. دکتر سید علی فاطمی، نایب رئیس 
انجمن داروسازان ایران در واکنش به این بودجه معتقد است »فقط برای 
شــش ماه اســت.« او می گوید: »اگر قانون بودجه نیاز دارویی کشور را 

تامین نکند، دود چنین وضعیتی به چشم مردم می رود.«
متن کامل این گفت وگو در ادامه آمده است.

* مدتی است که مشــکلات تامین دارو وجود دارد، منشا 
آن چیست؟

سرمنشا همه مشــکلات دارویی که ما امسال داشتیم، سالی که شاید 
سخت ترین ســالِ بعد از جنگ درخصوص تامین دارو برای کشور بود، 

مربوط به کمبود بودجه و اعتبارت است.

* اما طرح دارویار که چند ماه قبل اجرایی شــد برای حل 
همین مشکلات بود؟

با اجرای طرح دارویار هزینه های شــرکت های تولید کننده زیاد شــد، 
طوری کــه آن ها برای واردات مواد اولیه دارو به نقدینگی ۶ تا ۷ برابری 
نیــاز پیدا کردند، چراکــه ارز ۴۲۰۰ تومانی برای دارو به حدود ۲۸ هزار 

تومان رسید، بنابراین فشار زیادی به تولیدکنندگان وارد شد.
اما قرار شــد تولید کنندگان بتوانند داروها را گران تر بفروشند تا بخش 
عمده ای از هزینه های شان جبران شود و مردم مجدد شاهد کمبود دارو 
نباشــند، ضمن این که بیمه هم قرار شــد افزایش قیمت دارو را تحت 

پوشش قرار دهد تا سهم جیب مردم کم شود.
بلــه، اما چون دولت بزرگ ترین مصرف کننده دارو اســت و به عبارتی 
مشــتری اصلی دارو خودش اســت، روی قیمت گــذاری دارو به دلیل 
محدودیت منابع دســتوری عمل می کند، طوری که امســال نتوانست 

بــا برخی از تولیــد کنندگان دارو بر ســر قیمت توافق کنــد، از جمله 
آنتی بیوتیک هــا، لذا در ماه های مرداد و شــهریور تولید آنتی بیوتیک در 
ایران کم شد و سبب شد در ماه های مهر و آبان که مصرف آنتی بیوتیک 

ناگهان افزایش پیدا می کند، دچار کمبود دارو شویم.
* شما گفتید منشا مشــکلات دارویی کمبود منابع است، 

برای سال آینده بودجه دارو چقدر پیش بینی شده است؟
بودجه ای که سازمان غذا و دارو، برای دارو پیش بینی کرده چیزی میان 
۱۰۵ الی ۱۱۰ هزار میلیارد تومان اســت، اما چیزی که سازمان برنامه و 
بودجه در لایحه بودجه ارائه کرد خیلی ناچیز است، حتی کمتر از بودجه 
سال جاری است. به عبارتی ۶۹ هزار میلیارد تومان اصلًا جوابگوی نیاز 
دارویی کشور نیست و شاید حدود ۶۰ درصد نیازها را پاسخگو باشد، این 

یعنی فقط نصف سال آینده را با این بودجه می شود سر کرد.
* به نظرتان این بودجه سبب ساز چه مشکلاتی می شود؟

قاعدتاً مشکلاتی برای کارخانه های داروساز بوجود می آورد، اما مهم تر 
از همه بــرای پرداخت یارانه ی دارو توســط دولت مشــکلات زیادی 
ایجــاد می کند. برعکس سیســتم قبل، دولت به جــای این که یارانه را 
به شــرکت های تولید کننده به عنوان حلقــه اول تامین دارو پرداخت 
کند، آن را توســط بیمه ها به حلقه آخر زنجیــره تامین که داروخانه ها 
هســتند پرداخت می کند، وقتی دولت پولی نداشــته باشد که بخواهد 
پول داروخانه ها را بدهد، طبیعتاً داروخانه ها با سیســتم بیمه نمی توانند 

همکاری کنند.
* اگر داروخانه ها بــا بیمه ها همکاری نکنند قیمت داروها 

رشد فزاینده خواهد داشت، این طور نیست؟
الان مانند قبل نیست که پرداختی هزینه دارو از جیب مردم در وضعیت 
بیمه بــودن یا نبودن چندان فرقی نکند، چراکــه امروز اختلاف هزینه 
داروی تحت پوشــش بیمه و خارج از بیمه خیلی زیاد شده، این اختلاف 
چیزی حدود ۱۰ برابر و حتی بیشتر است، بنابراین پرداخت این هزینه ها 
از توان مــردم برنمی آید، نهایت این که اگر قانــون بودجه نیاز دارویی 
کشور را تامین نکند اصطلاحاً دود چنین وضعیتی به چشم مردم می رود.

* یعنی چه اتفاقی برای داروی کشــور در ســال آینده 
می شود متصور بود؟

یعنی تبدیل به کمبود دارو می شــود و این که شاید حتی نشود با بیمه  
همکاری کرد.

* منظورتان همکاری داروخانه ها با بیمه ها است؟
بله، شــما تصور کنید اگر به دلیل تامین نشــدن مطالبات داروخانه ها 
توســط بیمه، این همکاری قطع شود چه اتفاق ناخوشان رخ خواهد داد. 
الان نظام پرداخت طوری شــده که به داروخانه ها می گویند از سرمایه 
خودت داروها را بــه قیمت بیمه به مردم تحویل بده بعد هر وقت بیمه 
پول داشت، پول شما را پرداخت می کند، این هر وقت قبلًا دو الی چهار 
ماه طول می کشــید و سبب فشارهای زیاد مالی به داروخانه ها می شود، 
اگر همین فشــارها برای ســال آینده ادامه داشته باشد، اولین جایی که 
در بحث دارو اصطلاحاً می برند )از ادامه فعالیت خسته می شوند( همین 

داروخانه ها هستند.
لــذا اگر بودجــه دارو در لایجه ترمیم نشــود و بیمه هــا نتوانند پول 

داروخانه هــا را پرداخت کنند، داروخانه ها هــم به دلیل کمبود نقدینگی 
نمی توانند پول شــرکت های پخش را فراهم کنند و شرکت های پخش 
هم دیگر پولی ندارند که به کارخانه ها بدهند، لذا تولید دارو کاهش پیدا 
می کند. از طرفی اگر داروخانه ها با بیمه همکاری نکنند و قیمت دارو را 

با مردم به نرخ آزاد حساب کنند، مردم بسیار ضرر خواهند کرد.
* اما طرح دارویار قرار بود نجات دهنده وضعیت دارو در 
کشور باشــد، درحالی که به نظر می رسد مشکلات زیادی 

ایجاد کرده است؟
بــه نظرم خود طــرح ایرادی نــدارد، اما در اجرای آن باید یکســری 
پیش بینی ها انجام می شــد که متاسفانه نشد، پیش بینی های لازم برای 
توافق با تولید کنندگان دارو نیاز بود که انجام نشــد، کمک بانک ها به 
شــرکت ها برای تامین نقدیگی نیاز بود که پیش بینی آن انجام نشد، لذا 
عدم این پیش بینی ها اثرات خودش را در کمبود دارویی کشــور در سال 
۱۴۰۱ نشــان داد، در ســال ۱۴۰۲ اگر برای این وضعیت فکری نشود 

شرایط خیلی بدتر خواهد شد.
* شما گفتید ســال جاری بدترین دوران تامین دارو بعد 
از ســال های جنگ بود اما با شرایطی که ترسیم کردید به 
نظر می رسد اگر منابع و تامین آن اصلاح نشود با وضعیت 

بدتری از امسال مواجه می شویم.
بله، واقعا هر روز تحمل مردم هم از نظر کمبود دارو و هم از نظر قیمت 

دارو طاق )تمام شدن( شده است.
* درحال حاضر برای کدام داروها با کمبود مواجه هستیم؟
امروز برای داروهای بیهوش کننده برای بخش جراحی بیمارســتان ها 
کمبــود داریم، هنوز کمبودهای ســرم  و آنتی بیوتیک هــا به طور کامل 
برطرف نشده اســت، داروهای مربوط به بیماران اعصاب و روان دچار 
کمبود است و درهمین ایام اسپری های تنفسی جزو مواردی هستند که 

با کمبود مواجه هستیم.
* اما در وضعیت آلودگی شدید هوای این روزها بیماران به 

اسپری های تنفسی نیاز دارند.
بلــه، حتــی افرادی ســالمی که بیمــار نبودند به دلیــل آلودگی هوا 

مراجعه شان به متخصصان ریه بیشتر شده است.

 طرح بهار آزادی ، راهیان نور انقلاب 
در ایام فجر برگزار می شود  

رئیس ستاد گردشگری شهرداری تهران گفت: امسال طرح 
بهــار آزادی ، راهیان نور انقلاب در ایــام دهه مبارک فجر 

توسط شهرداری تهران در سطح شهر برگزار می شود.
به گزارش امتیاز؛ در ســومین جلســه هم اندیشی مدیران 
گردشــگری مناطق ۲۲گانه شهر تهران که در باغ نگارستان 
به میزبانی شــهرداری منطقه ۱۲ برگزار شــد، امیر قاسمی 
رئیس ستاد گردشگری شهرداری تهران با اشاره به اقدامات 
و برنامه های این ســتاد به مناسبت دهه مبارک فجر گفت: 
امسال با همت مناطق ۲۲گانه شهرداری تهران برنامه های 
دهه فجر متفاوت تر از ســال های گذشــته برگزار می شود 
و دســتاوردها و پیشــرفت های انقلاب طــی این چند دهه 
به خوبی به معرض نمایش گذاشــته خواهد شــد.وی اظهار 
کرد: امسال طرح بهار آزادی ،راهیان نور انقلاب به مناسبت 
دهه مبارک فجر در ۳۵۲ محله شهر تهران اجرایی می شود 
و  تورهای گردشــگری دراماکن مرتبط باانقلاب وپیشرفت 
توسط تمام محلات برگزار خواهد شد.رئیس ستاد گردشگری 
شــهرداری تهران در ادامه با اشــاره به اینکه هم اکنون در 
برخی از محلات تهران ســتادهای مردمی دهه فجر تشکیل 
شده، افزود: در این ایام نشست های تخصصی انقلاب، تاریخ 
شفاهی محلات در انقلاب، نمایشگاه عکس های تهران در 
دوره ی انقلاب اسلامی، موزه گردی و همچنین شب سپید 
موزه ها در مناطق ۲۲گانه اجرایی خواهد شد.قاسمی در ادامه 
با تاکید بر اینکه جاذبه های گردشگری می توانند منبع درآمد 
باشند، تصریح کرد: لیدر تورها می توانند از صنعت گردشگری 
برای محلات شهر تهران درآمدزایی داشته باشند.قاسمی در 
ادامه با بیان اینکه شــعار ستاد گردشگری شهرداری تهران؛ 
گردشگری ارزان اســت، گفت: باید اقداماتی انجام شود که 
قیمت گردشــگری کاهش یابد و در سبد معیشتی خانوارها 
قرار گیرد. معتقدم گردشگری باید به سَمتی هدایت شود که 
خدمات آن برای عموم جامعه ارزان شــود.  وی اضافه کرد: 
بدون تردید گردشگری در محلات هزینه دارد اما برای اقشار 
خاص مــی تواند به صورت رایگان نیز برگزار شــود. رئیس 
ستاد گردشگری شهرداری تهران به اکران پویش ایران ما در 
فضاهای شهری پایتخت اشاره کرد و گفت: به زودی تصاویر 
جاذبه های گردشــگری شــهر تهران با همکاری ســازمان 
زیباســازی شهر تهران در فضاهای شــهری پایتخت اکران 
می شــود و اکران این تصاویر می تواند در راســتای توسعه 
و معرفی بیشــتر جاذبه های گردشگری پایتخت بسیار موثر 
باشد. قاســمی در پایان اظهار کرد: همه پتانسیل و ظرفیت 
های حوزه گردشــگری باید برای تبدیل تهــران به عنوان 
مقصد گردشــگری و تحقق شــعار تهران ؛کلانشهر الگوی 

جهان اسلام استفاده شوند.

۳۰۰دلال ارزی دستگیر شدند؛

شناسایی ۵۷ کارگاه جعل اسکناس و ارز
سخنگوی پلیس از دســتگیری بیش از ۳۰۰ نفر از دلالان 

ارزی خبر داد.
ســردار مهدی حاجیان معاون فرهنگــی اجتماعی پلیس و 
سخنگوی فرماندهی کل انتظامی کشور در نشست خبری با 
اصحاب رسانه به فعالیت قرارگاه امنیت اقتصادی پلیس اشاره 
و اظهار داشت: بیش از ۳۰۰ نفر از افرادی که عامدانه در بازار 
ارز اخلال می کردند شناسایی و دستگیر شده که در بین افراد 

دستگیر شده تعدادی سرشبکه وجود دارند.
شناســایی ۵۷ کارگاه جعل اســکناس و ارز/ دســتگیری 

۳۰۰دلال ارزی
وی به موضوع جعل اسکناس و ارز پرداخت و گفت: پلیس 
۵۷ کارگاه جعل اسکناس و ارز را از اول سال شناسایی کرده 

و ۱۷۰ نفر را در این زمینه دستگیر کرده است.
ســردار حاجیان ادامه داد:بیش از ۱۰ میلیون انواع واحد ارز 

تقلبی و ۶۳۲ سکه تقلبی کشف و ضبط شده است.

نایب رئیس انجمن داروسازان ایران: چه شد تابستان امسال آنتی بیوتیک نایاب شد؟

امسال بدترین سال تامین دارو بعد از دوران جنگ

   فرزاد واسعی

اخبار ناخوشایند ساختمان های ناایمن پایتخت از 
اخباری ویژه به عادی تبدیل شــده است؛ تردد در 
مکان های ناایمن هم اینگونه است؛ این موضوع را 
می توان به آسانی از جمعیت زیاد ترددکنندگان در 
ساختمان ها و مجتمع های تجاری ناایمن پایتخت 
دریافت. ریزش ساختمان متروپل آبادان هشداری 
بود برای شــهروندان تهرانی و مدیران شهری که 
از وجود ۱۲۹ بمب ســاعتی در شهر تهران خبردار 
شوند، ســاختمان هایی که نمونه متروپل هستند و 
ممکن اســت هر لحظه فرو ریزند و خسارت به بار 
آورند.نمونه های ساختمان متروپل در سراسر کشور 
دیده می شــود و در قلب پایتخــت نیز نمونه های 

بسیار زیادی از آن وجود دارد.
در حال حاضر در کلان شهرها برای پیشگیری از 
وقوع حوادث و افزایش ایمنی شــهروندان اهمیت 
اســتفاده از تجهیزات ایمنی برای ساختمان سازی 
و رعایــت مقــررات حائز اهمیت اســت که برای 
روند فعالیت های ساخت وســاز و حفاظت از نیروی 
انسانی نیز مورد تاکید اســت.رعایت نکات ایمنی 
در ساختمان ســازی از ضرورت های اصلی است، 
آبادان،  ریــزش ســاختمان هایی مانند متروپــل 
پلاســکو و موارد دیگر نشــان می دهد که حادثه، 
ســاختمان های ناایمن بلندمرتبه را تهدید می کند، 
بایــد ساختمان ســازی در کلان شــهرها مطابق 
مقررات و با رعایت تجهیزات ایمنی انجام شود تا 
از تهدید ریزش و خطر سقوط ساکنان به دور باشد.

ناایمن شــدن ساختمان ها در شــهرها به دلایل 
مختلفــی اتفــاق می افتــد، بــرای جلوگیری از 
ساخت وســاز ساختمان های ناایمن در شهر رعایت 
مقررات ساختمان سازی و برخوردهای قانونی نقش 

مهمی دارد.
بسیاری از مشــاغل با سایر شغل ها تفاوتی بسیار 
دارنــد و افرادی خاص، آنهــا را انتخاب می کنند. 
آتش نشــانان جزو این افراد هســتندکه جان شان 
همیشه در خطر اســت و در رویارویی با حوادث و 
همچنین بلایای طبیعی، در صف اول امدادرسانی 
حضور داشــته و دارند. چندین بار، شاهد آن بودیم 
که حــوادث ریز و درشــت مانند ســیل و زلزله، 
ساختمان های زیادی را در شهرهای مختلف کشور 
ویران کرده است. این دست اتفاقات، درباره حوادثی 
مانند آتش سوزی واحدهای فرسوده نیز رخ می دهد. 
این در حالی است که رعایت نکردن نکات ایمنی 
در زمان ساخت، یکی از علت هایی است که باعث 
می شود بســیاری از ســاختمان ها با کوچک ترین 
آســیب ویران شوند. ســازمان آتش نشانی نیز در 
واکنش به این اتفاقــات تاکید دارد، رعایت نکات 
ایمنی در روند ســاخت به سازندگان تاکید شده و 
صاحبان اماکن نیز ضرورت هشــدار رعایت نکات 
ایمنــی را دریافت می کنند، بــا این همه در ظاهر 
رعایت نکات ایمنــی دارای ضمانت اجرایی نبوده 
و همه چیز در حد نامه های اخطار و هشــدار باقی 
می ماند.  صمت در این گزارش به بررســی نظارت 
آتش نشانی بر ساخت وساز و ساختمان های ناایمن 

پرداخته است.
آتش نشانی مسئول نظارت است

برخی معتقدند سازندگان ســاختمان ها، کمتر به 
نکات ایمنی توجه می کنند و ساخت وســاز اصولی 

را در نظر نمی گیرند. باتوجه به هشدارهای سازمان 
آتش نشــانی و نظارت بر ساخت وسازهای اصولی، 
همچنان شــاهد ساخت ســاختمان های پرخطر و 
در معرض ریزش هســتیم. شــواهد، حاکی از آن 
است که گاهی ســازندگان، به دلیل هزینه بر بودن 
ایمن ســازی ســاختمان ها، توجهی به هشدارهای 
ســازمان آتش نشــانی نمی کنند و قوانین ساخت 
را نادیده می گیرند. ســازمان آتش نشانی به لحاظ 
قانونی، مســئول نظارت بر هرگونه اقدامی اســت 
که در صورت رعایت نشــدن، می تواند برای مال 
و جان مردم خطرآفرین باشد. تاریخچه آتش نشانی 
در ایران به حدود ۱۵۰ ســال پیــش بازمی گردد. 
طبق مدارک و اسناد بر جای مانده، نخستین واحد 
آتش نشانی در شهر تبریز آغاز به کار کرد. با مستقر 
شــدن نیروهای روسی در تبریز، نخستین سازمان 
 آتش نشانی در آن شهر توسط روس ها احداث شد، 
اما تاریخچه آتش نشانی به چند سالی که گفته شد، 
محدود نمی شــود و قبل از آن هــم، این خدمات 
انجام می شد، اما در قالب های دیگری و نه به اسم 
آتش نشــان و سازمان یا نهادی به نام آتش نشانی. 
تاریخچه آتش نشــانی در تهران به ســال ۱۳۰۳ 
بازمی گردد. نخستین واحد آتش نشانی در تهران در 
یک گاراژ احداث شــد. این گاراژ حسنی نام داشت 
و توسط یک ژنرال ارتشــی و با همکارای ۱۵نفر 
از پرســنل درجه دار آغاز بــه کار کرد. این مرکز با 
تجهیزات اطفای حریق اندک و توســط۴ دستگاه 
اتومبیل، با سرپرســتی یک تیمسار ارتشی که در 
آن زمان سرپرســت بلدیه تهران بود، کار اطفای 
حریق را انجام می داد. به مرور زمان، شهرنشــینی 
توســعه پیدا کرد و شــهرداری ها در شــهرهای 
کوچک و بزرگ احداث شــدند. صنایع گســترش 
پیدا کرد و انجام اقدامات برای ایمنی ضروری شد، 
به همین خاطر، تعداد زیادی از مراکز آتش نشــانی 
در شــهرهای مختلف ایران تاسیس و آغاز به کار 

کردند، که این روند تا به امروز نیز ادامه دارد.
وجود ۱۶ هزار ساختمان ناایمن در 

پایتخت
رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران تهران 
گفت: ۱۶ هزار ساختمان نا ایمن در پایتخت وجود 
دارد که برخی از ساختمان های بلندمرتبه همچون 

متروپل هر لحظه امکان ریزش دارند.
علی نصیری افــزود: در ارزیابی های اولیه ما ۱۶ 
هزار ســاختمان بلندمرتبه و مهم تهران شناسایی 

شدند که نا ایمن هستند.
وی اظهارداشت: ایجاد »قرار کالبدی ایمنی شهر 
تهران« نشان از عزم جزم شهرداری تهران در این 
باره دارد که نسبت به موارد ناایمنی شهر بی تفاوت 

نیستیم. اما بضاعت ما محدود است.
نصیری گفت: هر کدام از این ســاختما نها باید با 
یک چک لیست ۱۷ صفحه ای ارزیابی شوند؛ یعنی 
به جز بحث حریق از زوایای مختلف مانند موضوع 
سازه، تأسیســات و HSE ارزیابی می شوند و اگر 
ساختمانی در نگاه اول ناایمن تشخیص داده شود، 
برای ارزیابی های تخصصی بعدی نسبت به آن ها 

اقدام می شود.
وی افزود: از این تعداد ســاختمان ناایمن، از آبان 
ماه تاکنون ۶۰۰ ســاختمان ارزیابی شــده و نتایج 

بررسی به سازمان مربوطه اعلام شده است.
نصیری در پاسخ به پرسشی مبنی بر دلیل اعلام 

نکردن اسم این ساختمان ها، گفت: تصمیم نداریم 
به دلیل ایجاد ترس عمومی اسامی این ساختمان 
ها را اعلام کنیم اما اسامی این ساختمان ها را به 

مراکز قضایی اعلام کردیم.
روند ایمن سازی ساختمان های ناایمن

کُندی روند ایمن سازی ســاختمان های ناایمن 
در شهر تهران مشهود است؛ موضوعی که مهدی 
بابایی رئیس کمیته ایمنی شــورای اسلامی شهر 
تهران در یکی از جلســات صحن شــورای شهر 
تهران به آن اشاره کرد و گفت: هر روز در گوشه و 
کنار این شهر در ابعاد کوچک و بزرگ شاهد رخداد 
حوادث و آتش ســوزی در ســاختمان ها و اماکن 
ناایمن هستیم که جان و مال بسیاری از شهروندان 
در پی آنها به خطر می افتد و در مواردی هم اخبار 

تأسف باری را به دنبال دارند.
 وی یادآور شده بود، حوادثی همچون فروریختن 
ســاختمان پلاســکو و انفجار کلینیک سینا مهر 
شمیران که از بی توجهی به اخطارهای مکرر، نبود 
ضمانت اجرایی و از همه مهم تر نداشــتن عزم و 
اراده راســخ در بین مسئولین ذی ربط برای تحقق 
دستورالعمل های ایمنی در شهر نشأت می گیرد.  

عضو شورای  اسلامی شهر تهران تاکید کرده بود 
که فهرست  ۱۲۹ ســاختمان، به عنوان ساختمان 
های بســیار پرخطر و بحرانی توسط سازمان آتش 
نشانی شناسایی شده اند که در صورت بروز حریق 
در آنها به دلیل بار تصرف، باراشــتعال بسیار زیاد، 
عدم رعایت اصول ایمنی و آتش نشانی و نداشتن 
هیــچ گونه اقدام پیشــگیرانه، تلفات جانی و مالی 
ســنگینی را به دنبال خواهند داشت، مطابق مفاد 
»الزام شهرداری  پیوســت مصوبه  دســتورالعمل 
تهران به ایجاد سامانه پایش ایمنی ساختمان های 
موجود شــهر تهران در برابر خطر آتش ســوزی« 
به تفکیک مناطق به شــهرداران مناطق ۲۲ گانه 
جهت ابلاغ اخطار و دســتورالعمل به مالکین ارایه 

شده است.
آنچه مسلم است، نقص قوانین در ادامه روند کُند 
ایمن ســازی بی اثر نبوده است، نقصی که کمیته 
ایمنی شورای شــهر را ملزم به ایجاد کارگروهی 
برای احصــای نواقص قانون برای ایمن ســازی 

ساختمان های قدیمی کرده است.
رئیس کمیته ایمنی شــورای اسلامی شهر تهران 
در این خصوص گفت: در پی جلسات مختلفی که 
با مســئولان اجرایی در حوزه  ایمنی شهر داشتیم، 
به ویژه سازمان آتش نشانی، در موضوع رسیدگی 
به وضعیت ســاختمان های ناایمن قدیمی اعلام 
می کردند که مشکل کمبود و نبود قوانین در این 
حوزه برای پشــتیبانی لازم از سازمان آتش نشانی 

وجود دارد.
او افزود: به همین دلیل کارگروهی تشکیل دادیم 
که نقــص قوانین در  این حــوزه را جمع آوری و 

احصاء کرده و پیشــنهادات لازم از طریق تصویب 
در شورای اسلامی شــهر تهران به شورای عالی 
اســتان ها ارسال و از طریق شورای عالی در قالب 

طرح به مجلس شورای اسلامی تقدیم شود.
 به گفته وی، پیــش از این لایحه ای در وزارت 
کشــور تهیه شــوده بود اما متاســفانه چندین بار 
ویرایش شــده و بعد از این ویرایش ها، لایحه ای 
متفاوت شد و حتی به مجلس شورای اسلامی نیز 

ارائه نشده است.
بابایــی با تاکید بر اینکه کمیتــه ایمنی در چنین 
شــرایطی وظیفه دانست که به موضوع ورود کند، 
اظهار داشــت: نخستین جلسه این کارگروه برگزار 
شــده و حتی قرار شد که از کلان شهرهای کشور 
نیز افراد که به حوزه ایمنی مربوط هستند و قوانین 
این حوزه را آشنایی دارند، در کارگروه دعوت شوند 
تا طرح تدوین و پس از تصویب در شــورای شهر، 

به شورای عالی استان ها ارسال شود.
بر اساس آمار بیشترین ساختمان های ناایمن در 
مرکز شــهر و مناطقی از جملــه منطقه ۱۱ تهران 
واقع شــده اند؛ پاســاژ آزاد یکی از مجتمع های 
تجاری قدیمی تهران بود که چندی پیش از سوی 
مدیریت شهری پلمب شــد و قرار است که طرح 
ایمنی را به شهرداری ارائه کنند تا پس از تایید اجرا 
و این مجتمع مجددا باز شــود؛  پلمب این مجتمع 
شــاید آغاز دیر هنگام راهی باشــد که قرار است 
پایان آن به افزایش ایمنی شهر و شهروندان ختم 
شود؛  هرچند اخبار و عدم تغییر آمار ساختمان های 
فرسوده طی سال های گذشــته حاکی از انباشته 
شدن مشکل ساختمان های ناایمن در سطح شهر 
دارد اما سخنان مسئولان امر، امیدواری هایی را به 
شــهروندان می دهد که قرار است ایمن سازی به 

شکل جدی تر مورد توجه باشد.
لیست ساختمان های ناایمن بازهم 

منتشر نشد
۲۸ دی ماه بود که مهدی عباسی رئیس کمیسون 
معماری و شهرسازی شورای شهر تهران از انتشار 

لیست ساختمان های ناایمن خبر داد.
وی اعــلام کرد کــه وظیفه آتش نشــانی پایش 
ساختمان هاست و اگر لیست منتشر نشده مشکل از 
شوراست، و شهرداری موظف به بارگذاری لیست 

ساختمان های ناایمن در سامانه شفافیت است.
عباســی همچنین تاکیــد کرد: ما بــاز پیگیری 
می کنیــم تا به تکلیــف قانونی اش عمــل بکند. 
این ســاختمان ها به هر تعدادی که رســید مجدداً 
لیست به روز شــده را به صورت رسمی در اختیار 
خبرگزاری هــا می گذارم. شــنبه ۱ بهمن لیســت 
ساختمان های ناایمن را منتشر می کنم و در اختیار 

تهران ۲۰ می گذارم.
امــا با وجود اینکــه رئیس کمیســیون معماری 
و شهرســازی شــهرداری تهــران در برنامه زنده 
تلوزیونی و مقابل رئیس ســازمان آتش نشانی از 
الزام به انتشار لیست ساختمانهای ناایمن صحبت 
کرده بود این لیســت امروز نیز در اختیار شــورای 

شهر تهران قرار نگرفت.
مشخص شده است که رئیس کمیسون معماری 
و شهرسازی شورای شــهر تهران طی نامه ای به 
رئیس ســازمان آتش نشــانی شــهرداری تهران 
خواســتار انتشار لیست ساختمان های ناایمن شده 

بود.

در این نامه آمده اســت: با عنایت به ضرورت 
به موضوع ســاختمان های بســیار  رســیدگی 
پرخطر شهر تهران خواهشــمند است نسبت به 
ارسال آخرین لیســت بروزرسانی شده ساختمان 
هــای مذکور به همــراه گــزارش اقدامات آن 
ســازمان در خصوص ایمن سازی ساختمانها در 
اسرع وقت به شورای اسلامی شهر تهران اقدام 

فرمائید.
همچنیــن مهدی عباســی رئیس کمیســیون 
شهرســازی و معمــاری بــا بیان اینکــه امروز 
نشــانی شهرداری  آتش  با ســازمان  مکاتبه ای 
تهــران داشــته ام گفت: طی مذاکره شــفاهی 
دوســتان سازمان آتش نشانی از بنده مهلت یک 
هفته ای برای پایش مجدد ســاختماهای ناایمن 

گرفتند.
وی ادامه داد: شهرداری تهران را مکلف میکنیم 

تا لیست را به شورای شهر ارائه دهد.
عباســی با بیان اینکه بعید می دانم کسی مخالف 
انتشار لیست ساختماهای ناایمن باشد اظهار کرد: 
قطعاً شــهردار تهران هم دغدغه انتشــار لیســت 
ســاختماهای ناایمن را دارد و فعلًا تا شنبه منتظر 
شــهرداری می مانیم و امیدوارم اگر کسی مخالف 
انتشــار ســاختمان های ناایمن اســت به حقوق 

شهروندان توجه کند و آنرا به جا بیاورد.
نقش شهروندان بر افزایش ایمنی 

ساختمان ها 
در حقــوق عامــه مباحثــی همچــون حق بر 
ایمنی شــهروندان مطرح است که شهروندان با 
مطالبه گری می توانند در سیاســت های مدیریت 
شــهری موثر واقع شــوند این در حالیست که 
اطلاعــات ناکافــی شــهروندان از مخاطرات و 
خسارت های ناشــی از عدم تاب آوری و ایمنی 
ســاختمان ها – نه تنها به عنــوان دغدغه برای 
مــردم مطرح نیســت بلکه خــود ذی نفعان در 
خصوص رعایت الزامات تاب آوری و ارتقا ایمنی 
ساختمان های شــهری حداقل در ساختمان خود 
از پرداخــت هزینه های مربــوط غفلت می کنند، 
البته در پی حوادث اخیــر زمزمه هایی در جهت 
تبدیل شــدن این موضوعات با اهمیت در حوزه 
مدیریت شــهری به مطالبــه گروه های مرجع و 
اســاتید دانشــگاه ها به گوش می رســد، با این 
حال، چنانکه مســائل ایمنی در حوزه ساختمان 
بطور عــام به مطالبات مــردم و گروه ها و آحاد 
ذی نفعان تبدیل شــود، بناهای ناایمن شــهری 
از جانب مدیریت شــهری بیشــتر مورد مداقه و 

گرفت. قرار خواهند  تجهیز 
در کنــار مواردی کــه مطرح شــد، در جهت 
می توان  ســاختمان ها  تاب آوری  ایمنی  افزایش 
بــا کنترل کیفیت در طراحی بــا توجه به منطقه 
استقرار ســاختمان ها، کنترل کیفیت در مصالح، 
کنتــرل کیفیــت در مطابقت بــا آیین نامه های 
روز، ممانعــت از نفوذ ســوداگران در این حوزه، 
تصویــب و تهیه قانون درآمدهــای پایدار برای 
شهرداری ها و الزام شــهرداری ها به خطرزدایی 
از ســاختمان های ناایمــن موجــود و الــزام به 
پوشــش کامل بیمه در کل سیستم ساخت وساز 
اعــم از فعالیت ذی نفعان، طراحان، ســازندگان 
و پیمانــکاران قدم هــای موثری در این راســتا 

برداشت.

نقش شهروندان در کاهش بمب های ساعتی
 »امتیاز« از روند ایمن سازی ساختمان های ناایمن شهر گزارش می دهد؛


